



**Dia:** 25 d'abril de 2024

**Hora:** 18:00 – 20:00 hores

**Lloc:** Presencialment a la Plaça Sant Miquel, 4. Edifici Novíssim de l'Ajuntament de Barcelona. Sala Guinovart, i virtualment a l'enllaç <https://us02web.zoom.us/j/89903973538>

### ASSITENTS

#### Presidència

Lluís Rabell	Regidor del Pla de Barris, Promoció de Persones Grans i Educació
--------------	--

#### Vicepresidències

Montserrat Morera	CAB
Àlex Goñi	PIMEC

#### Consells Sectorials de Ciutat

Rodrigo Araneda	Consell Municipal de Lesbianes, Gais i Homes i Dones Transsexuals i Intersexuals
-----------------	--

#### Institucions més significatives de la ciutat

Juanjo Casado	UGT
Pol de la Torre	CJB
Víctor Sánchez	CJB

#### Fitxer General d'Entitats

Glòria Canals	DINCAT
Enric Canet	Casal dels Infants per l'acció social als barris

## **Persones de Renom Ciutadà**

Anna Balletbò

Àngels Guiteras

## **Registre Ciutadà**

Elisenda Roca

## **Representats Grups Polítics Municipals**

Jordi Matas

Grup Municipal Barcelona en Comú

Ivan Marzà

Grup Municipal PSC

## **Sindicatura de Greuges**

David Bondia

## **Convidats**

Júlia Vigó

La Taula del Tercer Sector

Carme Carreras

Consell Municipal de Benestar Social

Francina Alsina

Consell Municipal de Benestar Social

Anabel Rodríguez

Departament de Drets Humans

Daniel Gómez

Lafede.cat

## **Secretaria tècnica del Consell**

Andreu Parera

Secretaria del Consell de Ciutat

Guillem Palà

Suport tècnic Secretaria del Consell de Ciutat

Paula Gil

Suport tècnic Secretaria del Consell de Ciutat

## DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ

Comença la sessió amb la lectura i aprovació de l'acta de la comissió permanent celebrada el mes de març, de la que no s'han rebut esmenes.

A continuació es tracta el punt 5, relatiu a la situació actual de la Comissió d'Empara i proposta retorn a les queixes que s'han rebut. Intervé **Enric Canet**, que recorda que encara no s'ha constituït la Comissió d'Empara. Explica que davant d'aquest fet, s'ha demanat que la Comissió Permanent del Consell de Ciutat pugui donar resposta a les dues queixes que s'han rebut adreçades a la Comissió d'Empara, però que considera que no és oportú ja que en la Comissió Permanent hi ha membres dels grups municipals. Davant d'aquesta situació, proposa que sigui el síndic de greuges, com a organisme independent, qui assumeixi el rol de la Comissió d'Empara. Reivindica la necessitat que aquesta Comissió es constitueixi com més aviat millor. També reivindica que fora convenient que no hi hagi retribució econòmica per l'assistència a les reunions de la Comissió d'Empara, tot i que sí que n'hi hauria d'haver quan existeixi una feina de configuració de dictàmens.

A continuació intervé **Lluís Rabell**, que afirma que desconeixia que existís retribució econòmica per l'assistència a les reunions de la Comissió d'Empara. Argumenta que tot i que el propòsit del govern és nomenar la Comissió d'Empara el més aviat millor, no es considera apropiat fer-ho en l'actual context electoral, i que es farà un cop celebrades les eleccions europees. En relació a les queixes rebudes, dutes a terme pel col·lectiu "Salvem el Baix Guinardó" i de la Federació d'Associacions de Veïnals de Barcelona, aquestes s'han fet arribar amb anterioritat als i les membres de la comissió permanent i també es distribueixen físicament durant la reunió. Explica que el motiu de la queixa es, refereixen a les convocatòries de Consells de Barri. El regidor explica que els Consells de Barri ja estan convocats en el període reglamentari de 6 mesos, i que, per tant, s'haurien de desestimar les queixes. L'Ajuntament ha fet les consultes pertinents als serveis jurídics i tot i que aquests van expressar que es podien convocar consells de barri en període electoral, s'havia d'assegurar que en els informes dels regidors que obren els consells, no existissin continguts que podrien ser interpretats com un acte de propaganda electoral. Per això s'han acumulat les convocatòries al final dels 6 mesos preceptius que marca el reglament de participació.

L'**Enric Canet** torna a intervenir preguntant si podria ser el síndic de greuges qui assumís la resposta si es produeixen noves queixes abans de la designació de la Comissió d'Empara.

A continuació intervé **David Bondia**, recordant que la sindicatura, amb el nou reglament de participació, va renunciar a la possibilitat de designar un membre de la Comissió d'Empara, ja que després de la Comissió d'Empara existeix la possibilitat que la sindicatura es pronunciï. És per això que considera que té més sentit que, davant la falta de nomenament dels membres de la Comissió d'Empara, sigui la sindicatura que assumeixi la resposta a les queixes, sempre i quan la comissió d'empara demani autorització en aquest sentit.

Intervé la **Secretaria del Consell de Ciutat** recordant que, tot i que l'Enric Canet i la Carme Panchón formaven part de l'anterior Comissió d'Empara, legislatura en el moment actual no existeix cap decret que nomeni els i les membres de l'actual comissió d'empara. Per tant, i donat que la Comissió d'Empara depèn del Consell de Ciutat, una possibilitat seria que la resposta a les queixes presentades a la Comissió d'Empara provinguí de la Comissió Permanent del Consell de Ciutat, mentre no estigui formalment constituïda la Comissió d'Empara.

- S'acorda que la Comissió Permanent del Consell de Ciutat donarà resposta a les queixes adreçades a la Comissió d'Empara, informant que es convocaran els consells de barri dins els terminis que estipula el reglament de participació. En cas que no estigui d'acord amb la resposta, s'informarà que es poden adreçar, en últim terme, a la sindicatura de greuges.

Des de la sindicatura s'insta tant al plenari municipal com a l'equip de govern a designar, com més aviat millor, els quatre membres restants de la comissió d'empara.

Amb relació al següent punt de l'ordre del dia, l'estat del Grup de Treball de Comunicació i Visibilitat, la **Secretaria del Consell de Ciutat** fa un repàs de la feina feta. Es preveu tancar la pàgina web a mitjans de maig. D'altra banda, des de

Comunicació de Drets Socials ja s'està treballant en el logotip i es preveu obtenir la proposta en les pròximes setmanes. També està prevista l'obertura d'un butlletí digital, amb la possibilitat de, més endavant, incloure informació relativa als Consells Sectorials. S'informa que des de comunicació central s'ha confirmat que es disposarà de banderoles i es faran coincidir amb la campanya dels 20 anys.

La **Montserrat Morera** pregunta si s'ha parlat alguna cosa més sobre l'acte del vintè aniversari.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** diu que s'està treballant més la part digital i la celebració es farà de cara de cara a octubre o novembre.

Es procedeix al següent punt de l'ordre del dia consistent, on la **Francina Alsina** realitza la presentació de l'informe d'incidència del Consell Municipal de Benestar Social. Explica què és el Consell, com s'organitzen i quines són les seves funcions. També exposa els diferents grups de treball i com funcionen, així com les conclusions, reflexions i propostes d'actuació. Finalment posa en valor la feina de les persones voluntàries.

Diferents persones intervenen felicitant la feina feta.

La **Montserrat Morera** considera que és una tasca molt enriquidora. Convida que es facin aportacions al Grup de Treball de Migracions i Antiracisme.

L'**Enric Canet** demana a la Secretaria que quan sorgeixin temes de debat relacionats amb altres consells, es col·labori amb aquests.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** respon que això és el que es fa i que el grup de migracions n'és un exemple. Igualment s'indica la possibilitat d'obrir la participació del grup de treball de migracions i antiracisme als membres que ho desitgin del CMBS.

- S'acorda que es compartirà la possibilitat de formar part del grup de treball de migracions i antiracisme amb els membres del CMBS.

El **Rodrigo Araneda** pregunta si els grups de treball exposats són els que continuaran treballant o se n'obriran nous.

La **Francina Alsina** diu que els grups són força estables, però si hi ha peticions es poden obrir nous grups. Informa que és necessària l'opinió dels qui reben els serveis, de la ciutadania.

El **Rodrigo Araneda** pregunta sobre la interseccionalitat dels temes i com es genera aquest vincle.

La **Francina Alsina** respon que es fa a través de la secretaria tècnica.

La **Carme Carreras** diu que ja s'està treballant la temàtica de la interseccionalitat, fent sessions conjuntes entre diferents grups de treball, i que s'està estudiant la possibilitat de fer sinergies amb altres consells sectorials.

Més tard, es tracta el següent punt de l'ordre del dia relatiu, amb la presentació de l'**Anabel Rodríguez** en relació al Pacte per a la Salvaguarda dels Drets Humans a la Ciutat. Explica els objectius i els eixos estratègics del projecte, com també el procés de diagnosi i participació previst pel període abril-juliol. Convida les persones membre del Consell de Ciutat a participar a les sessions temàtiques.

El **Rodrigo Araneda** pregunta com es pot intervenir si no es a través dels espais de participació.

L'**Anabel Rodríguez** respon que s'obrirà un espai específic al Decidim per rebre propostes. Diu que també s'adapten a fer sessions monogràfiques amb el Consell de Ciutat, si hi ha necessitat o quòrum.

El **Rodrigo Araneda** pregunta per alternatives al Decidim.

L'**Anabel Rodríguez** diu que seria fer una sessió específica amb el Consell.

La **Montserrat Morera** creu molt pertinents objectius i felicita la feina feta. Diu que des del Consell de Ciutat també s'han fet dictàmens sobre les temàtiques relacionades i que fora bona idea fer arribar els dictàmens treballats.

L'**Anabel Rodríguez** diu que son conscients que hi ha grups de treball implicats de manera directa, per tant, és bona idea que es facin arribar els dictàmens.

La **Montserrat Morera** diu que en el moment actual de caràcter conflictiu a nivell internacional estaria bé treballar en la sensibilització per la pau, des d'una vessant positiva, des de la vessant dels drets humans, sobretot amb els infants i joves.

L'**Anabel Rodríguez** respon que el projecte contempla una línia de reflexió sobre cultura i defensa dels drets. Argumenta que els drets humans generen confrontació i s'ha de pensar com treballar per la pau de forma eficient i així evitar la confrontació.

El **Rodrigo Araneda** pregunta per la temàtica del dret a l'asil. Diu que seria important explorar aquest àmbit perquè s'hi ha treballat en els últims anys.

L'**Anabel Rodríguez** diu que hi ha un element específic sobre la ciutadania, que de fet és una de les coses que es poden millorar de la carta, i és un compromís més clar per defensar els drets que les persones tenen a migrar i, un cop arriben aquí, els seu "dret a tenir drets".

El **Rodrigo Araneda** diu que cal diferenciar el dret a l'asil i també cal parlar de la inversió que ha fet la ciutat en termes d'acollida.

Es passa a tractar el Grup de Treball de Subvencions, on **Daniel Gómez-Olivé** i la **Montserrat Morera** presenten la feina feta pel grup, així com les recomanacions s'han elaborat i les propostes que es podrien incorporar a les futures convocatòries de subvencions de l'Ajuntament de Barcelona. D'altra banda, també es dona compte d'algunes de les propostes que actualment no es poden realitzar sense una modificació legislativa. És per això que es demana que la Comissió Permanent insti el plenari municipal a fer una declaració institucional per tal de dur a terme incidència política que dugui a l'aprovació d'una llei de subvencions catalana i la modificació de la llei estatal 18/2003.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** recorda que una proposta d'acord en el plenari municipal és una fórmula que es contempla en el Reglament de Participació del Consell de Ciutat.

En **Jordi Matas** pregunta si a les conclusions de les subvencions ha aparegut el sistema de cobrament de les subvencions, ja que era una dels temes que més es reivindicava des dels districtes.

La **Montserrat Morera** respon que s'ha recollit, però no s'ha inclòs al resum.

El **Daniel Gómez-Olivé** diu que sí que s'inclou i llegeix el punt corresponent del dictamen.

En **Rodrigo Araneda** comenta la diferenciació respecte les entitats més petites, que son les que més dificultats podrien tenir.

La **Montserrat Morera** respon que també es recull al dictamen.

El **Daniel Gómez-Olivé** afegeix que, de fet, el que s'ha volgut és poder atendre sobretot les entitats petites.

La **Montserrat Morera** diu que si s'obté l'aprovació de la permanent sobre el dictamen i per presentar la declaració institucional, ara s'ha de veure com fer-ho arribar al plenari. Hi hauria dues propostes. D'una banda, fer un plenari extraordinari, que sembla una opció complicada. D'altra banda, fer-lo arribar per correu.

La **Glòria Canals** creu que s'hauria de validar.

- Es dona per validat l'esborrany de dictamen del grup de treball de subvencions.
- S'acorda que la Comissió Permanent dona suport a la declaració institucional que reivindica el grup de treball, tot i que l'haurà de compartir amb la resta de la Comissió i es podran fer esmenes.
- S'acorda que el procediment per aprovar l'esborrany de dictamen de subvencions i la declaració institucional serà mitjançant correu electrònic amb la totalitat de membres del plenari.

La **Montserrat Morera** recorda que s'ha acordat enviar molts documents a plenari, i pensa que s'hauria de posar aquesta com a prioritària.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** diu que es donarà prioritat a la presentació de la memòria al plenari municipal, i posteriorment ja s'obrirà comunicativament el tema de les subvencions.

Es procedeix amb el Grup de Treball de Migracions i antiracisme, on la **Júlia Vigó** es presenta i exposa la proposta del grup de treball. Explica les temàtiques i les ponents de les diferents sessions.



El **Rodrigo Araneda** opina que les sessions estan pensades per organitzacions grans i no les més petites, ja que treballar amb el consell de migracions a les 16h és complicat. També apunta que ja s'ha treballat amb el Consell una sèrie de documents que ha de servir de prèvia. Respecte al tema del racisme immobiliari, apunta que es va fer una investigació però només orientada a qui viu en pisos quan en realitat les persones migrades viuen en habitacions. S'hauria d'abordar aquesta realitat. També afegeix que falta l'antigitanisme en el racisme. Diu que s'oblida el treball de la xarxa antirumors que canalitza fòrums específics. Creu important fer un diagnòstic més enllà perquè hi ha molts aspectes que ja s'han anat treballant.

La **Júlia Vigó** argumenta diu que molts dels temes que apunta en Rodrigo ja està previst treballar-los, però no s'han comentat per la limitació del temps en la intervenció. Comunica que la intenció és partir de tota la feina feta i que es van posar en contacte amb el Consell de la immigració i el Consell municipal del poble gitano, ja que molts cops són oblidats. Pel que fa a l'estudi sobre el racisme immobiliari, comenta que havien pensat de contactar amb l'autora per fer difusió de l'informe i ampliar-lo. En relació amb la participació d'entitats més petites, diu que l'objectiu a l'hora de definir les ponents de les següents sessions és ser el més diverses possibles. Diu que són benvingudes totes les propostes de ponents o persones que puguin participar.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** explica que l'organització del grup és conjunta amb el Consell d'Immigració, per tant, tothom dels respectius consells es podrà incorporar al grup de treball

La **Montserrat Morera** agraeix la proposta i explica que al Consell de Ciutat es va treballar sobre la llei d'igualtat de tracte i no discriminació, i es va apuntar que els col·lectius més vulnerables a vegades no se'ls contempla suficientment. Potser seria interessant veure com la Llei 19/2020 d'igualtat de tracte i no discriminació es pot aplicar a tots els casos de manera igualitària. Pregunta si s'abordarà la qüestió dels Centres d'internament de persones estrangeres (CIE).

La **Júlia Vigó** respon que el tema dels CIE no s'havia contemplat, però podria ser interessant, així que prenen nota. Pel que fa a la llei d'igualtat de tracte i no discriminació, diu que el grup de treball es relaciona de manera natural, i és per això que deien que

partirien del que ja s'ha fet. Diu que s'haurà de parlar d'aquesta llei, tant l'autonòmica com l'estatal, ja que proporciona un marc i unes dades.

El **Rodrigo Arnedo** comenta que un dels aspectes més invisibilitzats és el de les persones que surten de presó i no tenen manera de regularitzar la seva nova situació.

Es passa a tractar l'estat del Grup de Treball del PAM/PAD, on en **Lluís Rabell** explica que no hi haurà comissió de seguiment perquè no s'ha aprovat, al plenari municipal, donar sortida al procés del PAM. Explica que des del govern s'està contemplant la possibilitat de convocar audiències públiques extraordinàries per districte on s'exposaria el full de ruta del govern i s'obriria un espai de precís i preguntes, que seria un espai informatiu i de recollida de l'opinió de la ciutadania.

En **Jordi Matas** pregunta si s'ha examinat si jurídicament està vinculada l'aprovació inicial del PAM amb la possibilitat de fer processos participatius, ja que al 2016 tampoc va haver aprovació inicial i sí que es va realitzar el procés participatiu. Creu que els dos processos són desvinculats.

En **Lluís Rabell** argumenta que no és així, i que un cop hi ha rebut del PAM no hi ha la possibilitat de convocar els processos participatius.

En **Jordi Matas** diu que el procés participatiu del PAM va ser independent de si s'aprovava l'aprovació inicial.

En **Lluís Rabell** explica que es va fer un invent que no era habitual. Es va fer un procés participatiu abans de sotmetre la proposta de PAM a l'aprovació inicial dels grups municipals. Diu que en la mesura que s'ha fet aquesta vegada no hi ha PAM, i llavors no es poden celebrar processos participatius d'una cosa no aprovada.

En **Jordi Matas** reivindica que es busquin fórmules per incentivar la participació.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** explica que, com no es durà a terme aquest grup de treball, es proposa l'obertura del grup "Barcelona, ciutat amigable i amable: Un espai per convida-hi tothom", que havia quedat empatat en inscripcions amb el de Migracions i Antiracisme, obert recentment. Es presenten els objectius del grup de treball.

- S'aprova l'obertura del nou Grup de Treball "Barcelona, ciutat amigable i amable: Un espai per convida-hi tothom"

La senyora **Anna Balletbò** recorda que va fer una proposta per tal que els membres del Consell de Ciutat participin a un grup que està organitzant.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** explica que es va fer el procés com tots els anys i la seva proposta va arribar fora de termini. Encara així es va compartir la proposta amb les persones membre de la Comissió Permanent, qui tenen la potestat d'obrir nous grups.

En **Pol de la Torre** torna a mencionar el fet que no hi hagi PAM i que l'única part de processos participatius sigui audiències públiques. Diu que tenen comprovat que la ciutadania jove no coneix aquests espais i no se sent còmoda participant. Animen a diversificar les formes de participar. A més, afegeix que no només passa amb les persones joves, sinó amb altres col·lectius, com ara persones migrades. D'altra banda, pregunta si hi haurà manera de ressuscitar el PAM.

En **Lluís Rabell** respon que no hi ha possibilitat de ressuscitar el PAM. Diu que hi ha un full de ruta i es tindran pressupostos la setmana vinent, però el PAM no. Explica que el govern té un full de ruta i que amb el PAM s'hagués pogut enriquir. Pel que fa a la participació, comenta que només es pot fer el que hi ha al reglament de participació.

El **Jordi Matas** diu que llavors sí que es pot sotmetre a participació ciutadana el full de ruta.

En **Lluís Rabell** respon que no.

En **Jordi Matas** comenta que son coses independents.

En **Lluís Rabell** diu que no pot haver un procés participatiu sobre un artefacte que no existeix.

La **Montserrat Morera** diu que es pot enviar la proposta de si algú vol participar a la proposta de l'Anna.

L'**Anna Balletbò** diu que han rebut dues convocatòries pel dia 2. Diu que té interès en les dues, però no pot assistir-hi a tot.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** diu que es tracta de dos consells diferents i cadascun té el seu calendari propi. Igualment, des de la secretaria del Consell de Ciutat s'intentarà en al mesura del possible evitar en un futur possibles solapaments.

Es procedeix a tractar el següent punt de l'ordre del dia, referent a la presentació de la memòria al plenari municipal. La **Secretaria del Consell de Ciutat** recorda que a l'anterior permanent es va dir que els membres que intervindrien al plenari municipal serien l'Enric Canet i l'Àngels Guiteras, però l'Àngels no pot perquè té un altre acte a la mateixa hora. La persona que la substituirà serà la Montserrat Morera.

Es passen a tractar els temes pendents i retorns. En **Lluís Rabell** diu que es van comprometre a donar retorn i s'hi està treballant. Informa que el compromís és tenir-los tots abans de vacances d'estiu.

S'obre el torn per precís i preguntes.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** informa que la comissió del mes de maig s'avança una setmana per temes d'agenda i serà el 23 de maig.

En **Pol de la Torre** s'acomiada de la Permanent. El Víctor Sánchez passa a representar el Consell de la Joventut de Barcelona.

Es dona finalització a la sessió.

## ACORDS

- S'acorda que la Comissió Permanent del Consell de Ciutat donarà resposta a les queixes adreçades a la Comissió d'Empara, informant que es convocaran els consells de barri dins els terminis que estipula el reglament de participació. En cas que no estigui d'acord amb la resposta, s'informarà que es poden adreçar, en últim terme, a la sindicatura de greuges.
- S'acorda que es compartirà la possibilitat de formar part del grup de treball de migracions i antiracisme als membres del CMBS.
- Es dona per validat l'esborrany de dictamen del grup de treball de subvencions.
- S'acorda que la Comissió Permanent dona suport a la declaració institucional que reivindica el grup de treball, tot i que l'haurà de compartir formalment amb la resta de membres de la Comissió, obrint la possibilitat de poder-hi incorporar esmenes

- S'acorda que el procediment per aprovar l'esborrany de dictamen de subvencions i la declaració institucional serà mitjançant correu electrònic amb la totalitat de membres del plenari.
- S'acorda l'obertura del nou Grup de Treball "Barcelona, ciutat amigable i amable: Un espai per conviure-hi tothom"